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Vlad Zamfirescu: 

,,Mă obsedează 
Richard al III-lea'' 

Cum e să fii actor tânăr la 
"Bulandra"? 
E frumos şi greu. Eşti copleşit de per
sonalităţile mari care, acolo, sunt cele 
mai multe pe metrul pătrat. 

Dar nu e important să fii pe scenă cu 
ei? . 
Ba da, însă nu e uşor. Emoţii la spec
tacol, emoţii şi la repetiţii. Ei îţi dau 
foarte mult, iar tu trebuie să poţi să te 
ridici la nivelul lor. E atât de impor
tant să ai un partener bun, care să te 
ridice ... Domnul Cojar spunea: "Ade
vărul tău e în celălalt" . Nu trebuie să 
mă analizez pe mine în timp ce joc, 
trebuie să joc în relaţie cu celălalt şi 
atunci voi descoperi şi adevărul meu. 
Are dreptate. Nu cred în actoria de 
vedetă . 

Te-a complexat vreodată cariera 
tatălui tău? 
Nu. 

Ai simţit că te încurcă sau că te ajută 
faptul că el este actor? 
Eram conştient că lumea mă priveşte 
ca pe băiatul lui, dar nu-mi păsa. Nu 
prea mă interesa, mai ales că nu eram 
într-o relaţie prea bună cu el în 
perioada aceea. Au fost şi momente 
mai dificile, dar am trecut peste ele. 

Ce fel de teatru îţi place să joci? 
Sunt adeptul realismului psihologic, 
nu agreez simbolismul. Am fost la 
clasa domnului Cojar şi am învăţat 
teatru realist. Dar prin asta nu înţeleg 
doar Cehov. Îmi place Shakespeare, 
dar făcut cu adevărul vietii . Pe mine, 
ca actor, simbolul nu mă interesează, 
el trebuie să existe doar la nivelul 
spectacolului. 

Totuşi, te-ai dus la workshop-ul lui 
David Esrig de la Târgovişte. 
A fost o experienţă senzaţională. Eu 
eram crescut la şcoala Cojar, pe mo
delul Lee Strassberg, pornind de la 
Stanislavski. Workshop-ul domnului 
Esrig era pe commedia dell'arte. Am 
rămas uimit, pentru că era exact 
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metoda şcolii de teatru realist psiho
logic. El o aplică punct cu punct în 
commedia dell'arte. Adică orice gest 
era justificat realist, nimic nu era gra
tuit, cum că "asa se face în commedia 
dell'arte". Totul avea o justificare, iar 
tu, în sală, înţelegeai perfect. Aici e 
marea artă . Desfăcea atât de frumos 
şi de simplu situaţia pe momente, era 
atât de clar ceea ce se năştea acolo ... 
Nu sunt de acord să porneşti din start 
cu ideea că nu faci teatru realist. Mi 
se pare corect să vrei, în primul rând, 
să justifici fiecare moment, în amă
nunt. Dar baza e teatrul realist. Opu
sul arfi commedia dell'arte. Ei bine, şi 
opusul se face tot aşa - asta am 
învăţat de la Esrig. Dacă cineva îmi 
spune că teatrul e fără justificări, nu 
merg cu el mai departe. 

În şcoală l-ai avut profesor doar pe 
Ion Cojar? 
În primul an l-am avut pe domnul 
Colceag, apoi pe domnul Cojar. Îmi 
place să lucrez cu ei. Ştii, Ci ulei spune 
că un regizor e mare atunci când nu 
se "vede" deloc, iar omul îşi zice: "Ce 
buni sunt actorii!". Şi are dreptate. Nu 
mă interesează deloc Măniuţiu, se 
văd doar simboluri, nu-mi place, mi-e 
rău, ies din sală, gata! E un teatru 
pentru snobi. Nu mai vreau sim-

boluri, vreau teatru cu relaţii între 
oameni. Teatru cu oameni, nu cu idei. 
Se joacă prea multe idei şi metafore. 
Teatrul trebuie să fie pentru mama 
de la Târgu-Mureş : dacă ea nu înţe
lege povestea, e prost; eu am greşit, 
nu ea că nu a înţeles. Poate că, la noi, 
teatrul "de semn" nu se face cum tre
buie, de aceea nu-mi place. Nu 
înţeleg. Sigur, nu am citit cât regi
zorul, dar tot ar trebui să înţeleg ce 
joc - şi să se înţeleagă şi în sală. 
Spectatorul nu ştie să "desfacă " 
momentul, să zică: "De ce s-a întâm
plat asta?" Dacă se ajunge aici, el se 
retrage în sine, nu mai participă afec
tiv. 

Tu pari să te referi numai la teatrul 
făcut de actori mari, individualităţi 
pline de forţă. Dar există şi teatru de 
trupă. 
Aşa e, teatru de imagine. E foarte fru
mos, e pe gustul unora, nu place alto
ra . Dar nu ştiu câtă participare 
actoricească am văzut în aceste 
spectacole. Pentru actor era vorba de 
o meserie făcută ca meşteşug, nu în 
sens creator. Acolo doar regizorul 
creează. Actorii mută valize. 

În regia cui ai vrea să joci? În afară 
de Gelu Colceag şi Ion Cojar ... 
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Îţi spun care sunt ultimele specta
cole bune pe care mi le amintesc. 
Crima din strada Lourcine, pus de 
Vlad Mugur la Piatra Neamţ; mie 
mi-a plăcut foarte tare. Şi Cadavru! 
viu, pus de Gelu Colceag la TNB. 
Apoi, spectacolul lui Ducu Darie de 
la Comedie, Iluzia comică. Fuga, 
pus de Cătălina Buzoianu, a fost un 
mare spectacol. Mai recent, Unchiul 
Vanea; uite, aia regie! În ce se 
vedea el, unde îl vedeai tu pe el? 
Nicăieri . Pe de altă parte, sunt spe
riat de regia tânără, nu o văd. Aud 
despre Anca Colţeanu că a făcut 
lucruri bune la Timisoara. Mă bucur 
mult pentru ea. În orice caz, aş vrea 
să joc la Ducu Darie şi la Alexandru 
Dabija. 

Ţi-ai dorit vreodată să fii regizor? 
Nu. Spectacolul, ca întreg, nu e - nu 
trebuie să fie- treaba mea. Eu trebuie 
să-mi fac cât pot de bine rolul meu, 
nu să mă bag peste regie. De exem
plu, domnul Mugur, Dumnezeu să-I 
ierte, nu făcea teatru realist, dar 
lucrul lui cu actorul era realist şi cu 
adevăr, absolut totul era clar. Mie 
nu-mi place să joc simboluri. Nu-mi 

zice: "Aici, fii Luna!", că nu mă intere
sează! Domnul Mugur, domnul 
Pintilie, domnul Ciulei, toţi cei mari 
lucrează cu "de ce", "unde", "când", 
absolut realist. 

Îmi aduci aminte de Mastroianni, 
care spunea că, atunci când lucra cu 
Fellini, uneori nici nu ştia ce film se 
face, se mulţumea să joace ce îi 
spunea regizorul. La Vlad Mugur ai 
jucat Claudius, pe acelaşi rol cu 
Bogdan Zsolt. V-aţi văzut unul pe 
celălalt? 
Ne-am "văzut" şi ne-am ajutat foarte 
mult unul pe altul. 

Adică este un rol compus de amândoi? 
Da. Fiecare cu personalitatea lui. Este 
o experienţă nouă . E prima oară când 
joc cu dublură . Îl vedeam din sală. 
Până la un punct, vedeam din afară. 
A fost o înţelegere foarte bună între 
noi, îi plăcea şi lui Mugur. Cred că el 
se aştepta să se nască nişte tensiuni, 
dar nu a fost aşa. Colaborarea era 
continuă. Când repeta Zsolt (eu eram 
în sală), îi dădea o indicaţie, apoi se 
întorcea spre mine: "Vezi că şi tu, 
acolo ... " Da, m-am înţeles foarte 

bine cu Zsolt, îmi pare rău că nu am 
jucat împreună. 

Cum ai lucrat cu Vlad Mugur? 
Era, uneori, mai dinamic decât noi. 
Câteodată nu dormea nopţile sau îl 
durea un picior, dar nici o secundă nu 
m-am gândit că vine sfâ'rşitul. Am 
fost în stare de şoc când am auzit, dar 
acum încep să-mi aduc aminte 
momentele plăcute. Era un mentor 
adevărat şi un mare domn; era 
senzaţional, liber, plin de curaj. La 
vârsta lui, unii sunt plictisiţi, hârşiţi. El 
se bucura când lucra, înflorea tot. Se 
simţea tânăr şi îi plăcea să lucreze cu 
tinerii, era interesat de noi, se zbătea 
pentru fiecare. Era un om foarte 
deschis: dacă îi sugerai ceva bun, 
imediat prelua. M-am îndrăgostit de 
elia repetiţii. După prima săptămână 
eram copleşit, nici nu mă mai intere
sa cum iese spectacolul, relaţia mea 
cu el era atât de minunată, încât nu 
mai conta nimic. 

Nu e, totuşi, prea devreme să joci 
Claudius? 
Nu. Din moment ce propunerea a 
fost a domnului Mugur .. . Era să-mi 
cadă telefonul din mână când m-a 
sunat domnul Vartic, directorul de la 
Cluj. "Domnul Zamfirescu?" "Da." "Vă 
invită maestrul Mugur să jucaţi 

Claudius." "Domnule Vartic, zic, ştiţi 
cu cine vorbiti? Eu sunt Vlad. Poate 
voiaţi să vorbiţi cu altcineva." "Nu, cu 
dumneavoastră voiam. Ce părere 
aveţi?" "Ce să zic? Cu domnul Mugur 
merg la orice." Apoi am staqi m-am 
gândit: sunt doi fraţi, tatăl lui Hamlet 
şi Claudius, între care poate fi o dife
renţă foarte mare de vârstă, de exem
plu douăzeci de ani. De ce nu? Textul 
îţi dă voie. Şi e cu atât mai dureros 
pentru Hamlet că maică-sa se duce 
cu unul tânăr. Mi-a plăcut foarte tare 
ideea. Culmea e că încă dinainte îmi 
plăcea mult rolul ăsta, Claudius. Le 
spuneam prietenilor că eu, când va fi, 

·peste douăzeci, treizeci de ani, nu 
vreau să joc Hamlet, ci Claudius. Cine 
s-ar fi gândit că acum? 

Te atrag personajele negative? De ce? 
Da, îmi plac rolurile negative, mă 
zgândăresc. Îmi plac mai tare, poate, 
din cauza vârstei . Mi se par mai 
bogate ca mijloace de expresie, mai 
"cărnoase", poţi să te joci mai mult pe 
ele. De exemplu, Edmund din Regele 
Lear, mi-a plăcut să-I fac simpatic. Un 
rău-rău nu e interesant. 
Oricum, poate că mai încolo o să mă 
mai schimb. Acum, după ce l-am 
făcut pe Claudius, ar trebui să termin 
cu negativii. 



Există un rol anume pe care ţi-I 
doreşti? 
Am unul singur care mă obsedează : 
Richard al III-lea. Ar mai fi şi altele, dar 
ăsta mă atrage cel mai mult; îmi 
place piesa, îmi place Shakespeare. 
Dacă reuşeşti să faci măcar şaptezeci 
la sută din ce a vrut el, e O.K. 

La ce vârstă ai ştiut că vei fi actor? 
Când eram mic, am fost la un "cerc" 
de păpuşărie, la Târgu-Mureş . Era 
acolo şi un băiat care făcea pan
tomimă şi mi-a plăcut mult. Apoi a 
urmat "Podul", Cătălin Naum, în clasa 
a IX-a. Acolo a început teatrul 
adevărat. 

Ai lucrat patru ani la " Pod". Ce ai 
jucat acolo? 
Trei ani, de fapt. Nici nu mai ştiu ce 
am jucat, eram " puştiul ". Au fost nişte 
spectacole cu poeziile lui Nichita 
Stănescu , apoi am jucat în Equus . .. 
Acolo nu era important neapărat 
produsul fin it , ci repetiţiile, munca 
noastră . Era o şcoală care nu te învăţa 
meserie, ci, mai curând, disciplina 
meseriei. 

A urmat şcoala adevărată, Insti
tutul. 
A fost prima şcoală care mi-a plăcut. 
Nu prea aveam timp liber, dar o 
făceam cu pasiune. Ne-am găsit o 
grupă de pasionaţi, toţ i la fel. Ne 
puteam baza unul pe celălalt. Abia 
aştept să joc cu foştii colegi, să ne 
adunăm şi să facem ceva împreună . 
A fost o perioadă frumoasă din viaţa 
mea. Mi-a şi deschis ochii, am în
ceput să învăţ ce înseamnă teatrul, 
am început să -mi construiesc un sis
tem de valori. Am avut-o asistentă pe 
doamna Adriana Popovici. Dacă 
reuşeai să ajungi la comunicare cu 
ea, chiar învăţai meserie. 

Te-am văzut în spectacolul de 
absolvire, Deşteptarea pr i măverii, 
pus la "Casandra" de Anca Colţeanu. 
Era foarte frumos, după părerea mea. 
Era un spectacol al trupei. Şi ea, şi noi 
eram la început. 

Să vorbim şi despre Pelicanul. 
E mai vechi decât Deşteptarea pri
măverii. Eram în aceeaş i clasă cu 
Oana Tudor, la domnul Colceag, în 
anull. 

Cătălina Buzoianu v-a descoperit la 
un examen de regie al unui coleg ... 
La un examen din Uşile Deschise a 
venit, la un moment dat, doamna 
Vaii Seciu. Ne-a văzut în vreo două
trei spectacole. Sunt convins că şi ea 
a avut un cuvânt de spus. Am repetat 
un an de zile şi, pe la sfârşitul anului 
al li-lea, am dat premiera. 

Pentru rolul ăsta ai luat Premiul 
UNITER pentru debut, o dată cu 
domnul Cojar, care lua Premiul pen
tru întreaga activitate ... 
M-a emoţionat. A spus ceva frumos, 
că la el se sfârşeşte cariera şi la mine 
începe, cam aşa ceva. Nu m-am 
aşteptat... Într-un fel, doamna 
Cătălina Buzoianu mi-a marcat 
evoluţia , Frederik a fost punctul de 
pornire. Dacă mă întrebi câte roluri 
mi-au "iesit", nu cred să fie mai mult 
de trei (deşi am făcut mai multe): 
Frederik, Edmund şi Catindatul. 

Dar Claudius? 
Încă nu a iesit. Stai să vedem, încă nu 
e un prod'us finit în ceea ce mă 
priveşte. 

Recapitulez: îi consideri profesori ai 
tăi pe domnul Ion Cojar, domnul 
Gelu Colceag şi doamna Adriana 
Popovici. Ai mai învăţat meserie de 
la domnul Vlad Mugur. Atât? 
Alt mare profesor e domnul Valeriu 
Moisescu. Am lucrat cu dânsulla D'ale 
carnavalului, la Buzău. Era profesorul 
lui Şerban Puiu şi venea la repetiţii. Îmi 
pare rău că nu mai montează nimic. E 
un mare om de teatru. Caragiu e 
cunoscut prin ce a lucrat la televiziune, 
dar cele mai multe spectacole de 
teatru le-a făcut cu domnul Moisescu. 
E un om extrem de generos. Ca toţi 
marii regizori. Am avut ş i şansa că în 
anul al III-lea a venit în şcoală domnul 
Penciulescu. Intra la diverse repetiţii. 
Noi repetam Pescăruşul, cu Anca 
Colţeanu . La un moment dat, mama 
Maşei îi dă fiică-si o palmă . Era sur
prinzător, dar textul te lăsa să o faci. 

Penciulescu a reţinut rezolvarea şi a 
dat-o exemplu la un workshop ia 
Arcuş, după un an. A spus că i-a plăcut 
pentru că era perfect just ificată realist 
şi era, totodată, un paradox posibil, 
care reieşea din text. Dacă nu poţi să 
te sprij ini pe text, mai bine iei altul. 
Când e vorba de Shakespeare, Cehov, 
Caragiale, trebu ie să faci ce au spus ei. 
Vrei să faci altceva? Foarte bine, 
găseşte o piesă care-ţi serveşte ideile, 
dar nu veni să îndeş i ideile tale într-un 
text care nu le poate primi. De ce să 
nenoroceşti o piesă bine scrisă? 

Ce faci când nu faci teatru? 
Nu mă simt în apele mele, nu mi-e 
bine. 

Nu există nimic altceva? 
Din păcate, nu. Asta e rău : mi-ar tre
bui o "ieşire". Bine, e familia, e soţia, 
dar ar trebui să existe şi altceva. 

Vorbeşte-mi şi despre relaţia ta cu 
publicul. Te influenţează sala? 
Sunt săli deştepte şi săli mai puţin 
deştepte. Tu spui ceva, ştii că ar tre
bui să se înţeleagă şi , de fapt, nu se 
înţelege . Trebuie să treci peste, să 
mergi mai departe, curat, cinstit, să 
nu plusezi . Deşi treaba asta te cam 
crispează. Dar asta e meseria. Eu sunt 
la început. 

Joci, totuşi, de vreo şase ani. .. 
Da, dar am de învăţat tot timpul. La 
fiecare rol descopăr ceva, o iau de la 
zero ca şi cum nu aş şti nimic. Nu ştiu 
dacă reuşesc, dar îmi place ideea. 

Liana Ornea 
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